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P 
rezentujő Paśstwu drugie wydanie Magazynu ăPolska Chemiaó.  

W Magazynie znajdŌ Paśstwo artykuġy i wywiady poruszajŌce 

tematykő strategii i perspektyw rozwoju sektora chemicznego  

w Polsce i na ťwiecie, kwestie zwiŌzane z finansowaniem inwestycji, 

zmianami prawnymi i poprawŌ bezpiecześstwa pracy i bezpiecześstwa 

procesowego.  

Na szczeg·lnŌ uwagő zasġuguje wywiad z dr Tomaszem Zieliśskim,  

w kt·rym Prezes ZarzŌdu PIPC ocenia bieűŌcŌ sytuacjő branűy. 

Szczeg·lnie polecam Paśstwu r·wnieű lekturő wywiadu z Prezesem  

Grupy Azoty S.A. Mariuszem Boberem. W tekťcie Prezes Bober ocenia 

sytuacjő sp·ġki i kreťli plany na przyszġoťł.  

W numerze znajdŌ Paśstwo wywiad z Czesġawem Bugajem,  

kt·ry w 2016 r. po 44 latach pracy w pġockim zakġadzie zakośczyġ karierő 

zawodowŌ. Wykorzystaliťmy naszŌ szanső - m·wi Czesġaw Bugaj, majŌc 

na myťli zar·wno swoje doťwiadczenia, jak i sytuacjő branűy w ostatnich 

czterech dekadach.  

W Magazynie publikujemy teksty pracownik·w polskich ambasad.  

W artykuġach zamieszczono informacje o rynku chemicznym na  Litwie  

i w Chinach, kt·re mogŌ był istotne dla inwestor·w i eksporter·w.  

 

Zapraszam do lektury!  

 

Paweġ Kwiecieś 

Redaktor Magazynu ăPolska Chemiaó 

Specjalista ds. Komunikacji  

Polska Izba Przemysġu Chemicznego 
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Silny przemysġ chemiczny  

to podstawa nowoczesnej gospodarki  

Od lat polski przemysġ chemiczny zwraca uwagő analityk·w  

i ekspert·w swojŌ zdolnoťciŌ do przezwyciőűania wyzwaś 

wynikajŌcych z polityki klimatycznej, postőpu technologicznego, 

globalizacji i zwiŌzanej z niŌ zaostrzajŌcej siő konkurencji  

na kluczowych rynkach eksportowych ð m·wi dr inű. Tomasz Zieliśski, 

Prezes ZarzŌdu Polskiej Izby Przemysġu Chemicznego. 

CƻǘΦ tLt/ 
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Paweġ Kwiecieś: Jak ocenia Pan sytuacjő w przemyťle chemicz-

nym? 

Tomasz Zieliśski, Prezes ZarzŌdu Polskiej Izby Przemysġu Chemicz-

nego: BiorŌc pod uwagő wskaůniki makroekonomiczne, polski prze-

mysġ chemiczny ma siő dobrze. Polskie firmy potrafiŌ dostosował 

siő do zmieniajŌcej siő sytuacji rynkowej. Najnowsze statystyki 

wskazujŌ na poprawő bilansu w handlu zagranicznym i wzrost pro-

dukcji sprzedanej. Poprawa nie wynika wyġŌcznie z osġabienia siő 

kursu zġot·wki ð to przede wszystkim wpġyw nieustannie poprawia-

jŌcej siő jakoťci naszych produkt·w i sprawdzonych od lat kanaġ·w 

sprzedaűy. Dodatkowo, zadowolenie budzŌ r·wnieű statystyki  

niezwiŌzane bezpoťrednio z sytuacjŌ ekonomicznŌ zakġad·w: 

Gġ·wny UrzŌd Statystyczny w raporcie nt. wypadkowoťci w polskim 

przemyťle wskazuje na zmniejszenie siő liczby poszkodowanych  

w wypadkach w zakġadach chemicznych o okoġo 4 proc. w 2015 r.  

Niekt·rzy m·wiŌ, űe polska chemia siő zwijaé 

PrawdŌ jest, űe funkcjonujemy w bardzo trudnym otoczeniu rynko-

wym, w kt·rym musimy mierzył siő z coraz silniejszŌ konkurencjŌ. 

Dodatkowo, niekt·re koszty, wynikajŌce na przykġad z regulacji 

ťrodowiskowych, osġabiajŌ naszŌ pozycjő. Jestem jednak gġőboko 

przekonany, űe dziaġajŌc w ramach sektora, a takűe we wsp·ġpracy 

z administracjŌ publicznŌ, jesteťmy w stanie ochronił nie tylko 

naszŌ pozycjő konkurencyjnŌ, ale r·wnieű wszystko, co przynosi 

polskiej gospodarce przemysġ chemiczny, miődzy innymi ponad 

łwierł miliona miejsc pracy oraz miliardy zġotych przekazywanych 

do budűetu w podatkach i dywidendach.  

Dla wŌtpiŌcych w potencjaġ rozwojowy Polskiej Chemii, mogő je-

dynie dodał, űe - opr·cz danych ekonomicznych - r·wnieű z per-

spektywy ekologicznej naleűy pozytywnie ocenił sytuacjő naszych 

zakġad·w - spadek poziomu emisyjnoťci chemii jest wyűszy  

niű u zachodnioeuropejskiej konkurencji. 

Moűe poprawa statystyk, o kt·rej Pan m·wi, wynika z poprawy 

og·lnej sytuacji gospodarczej. 

Raczej jest odwrotnie ð to dobra kondycja przemysġu chemicznego 

przyspiesza wzrost gospodarczy. Doniesienia o poprawie danych 

makroekonomicznych i innych statystyk dotyczŌcych chemii powin-

ni przyjŌł z zadowoleniem przedstawiciele innych gaġőzi gospodar-

ki. Warto zwr·cił uwagő, űe okoġo 70 proc. produkcji sprzedanej 

naszych zakġad·w trafia do innych sektor·w i jest podstawŌ  

na przykġad dla wytw·rc·w tekstyli·w, materiaġ·w budowlanych, 

lek·w czy elektroniki. Nie bez powodu Wicepremier i Minister Roz-

woju Mateusz Morawiecki w swoim ăPlanie na rzecz odpowiedzial-

nego rozwojuó uczyniġ sektor chemiczny jednym z motor·w wzro-

stu gospodarczego i wzrostu innowacyjnoťci w Polsce. Taki stosu-

nek do sektora przyjmujemy z zadowoleniem, ale zdarza siő,  

űe wizerunek przemysġu chemicznego nie wsp·ġgra z jego rolŌ  

w gospodarce i codziennym űyciu. Z tego powodu postanowiliťmy 

poġoűył akcent na dziaġania zwiŌzane z rzecznictwem i edukacjŌ 

spoġecznŌ. W tym celu w grudniu ubiegġego roku zainicjowaliťmy 

Kampaniő ăPolska Chemiaó, kt·ra ma za zadanie umocnienie wize-

runku branűy jako sektora dbajŌcego o ťrodowisko, promujŌcego 

innowacyjnoťł, tworzŌcego miejsca pracy, respektujŌcego zasady 

zr·wnowaűonego rozwoju i odpowiedzialnego spoġecznie.  

Kampania ăPolska Chemiaó to jedyny tego typu projekt promujŌcy 

tak istotny dla polskiej gospodarki sektor przemysġu.  

Czy w przyszġoťci ð w obliczu kolejnych, generujŌcych koszty 

zmian prawnych uda siő utrzymał w sektorze trend rozwojowy? 

Bacznie przyglŌdam siő propozycjom zmian w zakresie prowadzo-

nej polityki klimatycznej i regulacji ťrodowiskowych. Ostatnie in-

formacje na temat projekt·w przepis·w dotyczŌcych tak zwanej 

uciŌűliwoťci zapachowej oraz ochrony w·d powierzchniowych 

przed zanieczyszczeniami z zakġad·w przemysġowych budzŌ niepo-

k·j podobnie jak projekt zmian w ETS ð Europejskim Systemie Han-

dlu Emisjami. W obliczu zaostrzajŌcej siő konkurencji miődzynaro-

dowej, unijna i krajowa administracja publiczna nie moűe sobie 

pozwolił na osġabienie przemysġu, a zwġaszcza sektora chemiczne-

go. Wszystkie zmiany generujŌce koszty dla zakġad·w produkcyj-

nych lub wpġywajŌce na ich kwestie operacyjne powinny był kon-

sultowane z przemysġem, a ich wpġyw na pracő zakġad·w powinien 

był wsp·ġmierny do ich znaczenia i moűliwoťci. Administracja pu-

bliczna powinna likwidował bariery rozwoju, tak by przemysġ m·gġ 

zwiőkszał swojŌ konkurencyjnoťł. Duűe znaczenie majŌ r·wnieű 

dziaġania samych sp·ġek chemicznych. By zabezpieczył siő przed 

sytuacjŌ dekoniunktury, powinny wzmacniał swojŌ efektywnoťł 

procesowŌ i energetycznŌ, zmniejszajŌc wpġyw cen surowc·w  

na swojŌ dziaġalnoťł operacyjnŌ. Jednym z rozwiŌzaś jest zacie-

ťnianie wsp·ġpracy z naukŌ oraz innowacyjnoťł. Polska Izba Prze-

mysġu Chemicznego daġa do tego impuls, inicjujŌc powstanie Pro-

gramu Sektorowego INNOCHEM. INNOCHEM to pierwszy w Polsce 

program wsp·ġfinansowania projekt·w innowacyjnych na takŌ ska-

lő ð w samym pierwszym konkursie na wsparcie projekt·w innowa-

cyjnych przeznaczono 120 mln PLN. Program jest prowadzony 

przez Narodowe Centrum Badaś i Rozwoju. 

Od lat polski przemysġ chemiczny zwraca uwagő analityk·w i eks-

pert·w swojŌ zdolnoťciŌ do przezwyciőűania wyzwaś wynikajŌcych 

z polityki klimatycznej, postőpu technologicznego, globalizacji  

i zwiŌzanej z niŌ  zaostrzajŌcej siő konkurencji na kluczowych 

rynkach eksportowych. Nie zaprzepaťłmy tego. 

Rozmawiaġ Paweġ Kwiecieś 

Perspektywy   By zabezpieczył siő przed 
sytuacjŌ dekoniunktury, 

sp·ġki chemiczne powinny 

wzmacniał efektywnoťł procesowŌ 

i energetycznŌ, zmniejszajŌc 

wpġyw cen surowc·w na swojŌ 

dziaġalnoťł operacyjnŌ. Jednym  

z rozwiŌzaś jest zacieťnianie 

wsp·ġpracy z naukŌ  

oraz innowacyjnoťł. 
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Perspektywy  

Moja rola  to scalanie, nie dzielenie  

Konsolidacja Grupy Azoty wymaga wzmocnienia.  

To jedno ze stojŌcych przed nami zadaś: przyspieszył 

procesy konsolidacyjne - m·wi Mariusz Bober,  

Prezes ZarzŌdu Grupy Azoty S.A. 

Paweġ Kwiecieś: Od lutego kieruje Pan GrupŌ Azoty S.A.  

Jak z perspektywy kilku miesiőcy ocenia Pan sytuacjő sp·ġki? 

Mariusz Bober, Prezes ZarzŌdu Grupy Azoty S.A.: Wielu na takie 

pytanie odpowiedziaġoby, űe cztery miesiŌce to za maġo czasu  

na takie oceny. Ja jednak postaram siő odpowiedzieł.  

Grupa Azoty ma siő dobrze, umacnia swojŌ pozycjő na rynku kra-

jowym i rynkach eksportowych. Na wielu pġaszczyznach produk-

cji, a takűe rozwiŌzaś technologicznych, jesteťmy w awangardzie 

przemysġu chemicznego. Oczywiťcie stoi przed nami wiele wy-

zwaś, ale myťlő, űe jeszcze o nich porozmawiamy. 

Przejdůmy zatem do kwestii waűnej, czy nawet po stronie 

kosztowej najistotniejszej ð mianowicie do surowc·w.  

Jaka jest strategia w tym zakresie? Jak Grupa Azoty podchodzi 

do kwestii surowcowych, czy terminal LNG w Ťwinoujťciu two-

rzy realne nowe moűliwoťci zakupu gazu? 

Dla branűy nawozowo-chemicznej, kt·ra bazuje gġ·wnie na zaso-

bach naturalnych, surowce sŌ strategicznŌ kwestiŌ. Blisko  

40 proc. naszych koszt·w to surowce naturalne i energia. Rocznie 

konsumujemy ponad 2 mld m3 gazu ziemnego, co czyni nas naj-

wiőkszym jego konsumentem w Polsce i stanowi blisko 15 proc. 

krajowej konsumpcji. W kwietniu informowaliťmy o zawartych  

z PGNiG  nowych kontraktach na gaz ziemny. W ramach  dywer-

syfikacji dostaw surowca testujemy r·wnieű moűliwoťci wykorzy-

stania do produkcji gazu z terminala w Ťwinoujťciu. Ze wzglŌd·w 

lokalizacji, analizŌ zaopatrzenia w surowiec z tego ůr·dġa zajmu-

je siő nasza policka sp·ġka.  

Czy spadki cen tego surowca, kt·re moűna byġo zaobserwował 

w ostatnim czasie bődŌ kontynuowane? Jak przekġadajŌ siő 

one na ceny produkt·w finalnych, gġ·wnie nawoz·w? 

Istotnie w ostatnim roku mieliťmy do czynienia z wyjŌtkowymi 

spadkami cen gazu ziemnego, na poziomie okoġo 40 proc. w sto-

sunku do roku ubiegġego. Nie zawsze jednak w naszym kraju przy 

spadkach cen rynkowych tego surowca udawaġo siő uzyskał r·w-

nie duűe obniűki. To, űe teraz udaje siő nam uzyskiwał lepsze 

ceny to przede wszystkim zasġuga liberalizacji polskiego rynku 

gazu, kt·ra nastŌpiġa w ostatnich latach w Polsce. To r·wnieű 

infrastruktura, jak interkonektory, dziőki kt·rym moűemy dywer-

syfikował ůr·dġa zaopatrzenia w surowiec. Nasza ostatnia umowa 

z naszym gġ·wnym dostawcŌ PGNiG opiera siő wġaťnie na formule 

cenowej opartej o indeksy gieġdowe, co jest zupeġnym novum  

na polskim rynku.  

Niestety, jak to na rynku bywa po obniűce cen surowca,  

kt·ra przeġoűyġa siő na osiŌgane ostatnio bardzo dobre wyniki 

finansowe, przychodzi czas na oczekiwania ze strony naszych 

klient·w. Odczuwamy obecnie silnŌ presjő na obniűki cen pro-

dukt·w. TakŌ korektő w naszej polityce handlowej widał w seg-

mencie nawozowym, ale teű tworzywowym opartym na produk-

tach ropopochodnych.  

Jak ocenia Pan dane dotyczŌce sprzedaűy ð czy sŌ moűliwoťci 

otwarcia siő nowych kierunk·w eksportowych? Czy planujŌ 

Paśstwo wprowadzenie na rynek nowych produkt·w? 

Polityka handlowa Grupy Azoty jest wyraůnie okreťlona i nie-

zmienna ð chcemy dostarczał najlepsze produkty naszym polskim 

i europejskim klientom. To jednak, űe nie zmieniamy zaġoűeś 

geograficznych nie znaczy, űe nie musimy czynił dalszych staraś, 

aby nasze produkty byġy dostosowywane do zmieniajŌcych siő 

oczekiwaś klient·w. Dokonujemy tego poprzez wydġuűanie ġaścu-

ch·w produkcyjnych, tak aby nasze finalne produkty byġy coraz 

bardziej specjalistyczne, zawieraġy jak najwiőkszy udziaġ wiedzy, 

innowacyjnoťci. W przypadku nawoz·w stawiamy na nowe formu-

ġy nawozowe z dodatkami mikroelement·w, kt·re sŌ dedykowane 

pod konkretne uprawy. To pozwala nam czőťciowo odr·űnił siő 

od konkurencji ze wschodu, kt·ra bazuje na taśszym gazie,  

ale jednoczeťnie oferuje mniej przetworzone nawozy. W przy-

padku tworzyw kierunkowo rozwijamy produkcjő w kierunku po-

liamid·w. W przyszġym roku oddamy nowŌ instalacjő w Tarno-

wie, co pozwoli nam przetwarzał caġy kaprolaktam w poliamid 6. 

Wiemy, űe nie jest to wystarczajŌce rozwiŌzanie i  podejmujemy 

dziaġania majŌce na celu rozw·j i zwiőkszenie udziaġu w segmen-

cie compound·w, wykonujŌc konkretne produkty pod konkretne 

zapotrzebowania klient·w. Do tego we wszystkich obszarach do-

chodzŌ aktywne dziaġania inwestycyjne w kierunku proefektyw-

noťciowym. 


